
 معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده از »صفر« ش��دن زنان 
سرپرست خانوار پشت نوبت حمايت بهزيستي خبر داد. 

 وزير آموزش و پرورش گفت: هدف اصلي م��ا در آموزش و پرورش، 
تقويت جايگاه مدرسه است براي تقويت و ارتقای جايگاه آن بايد برخي 
از محدوديت ها را برداريم و اختياراتي را به اين مدارس تفويض كنيم. 

 وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي گفت: سكوهاي اينترنتي 
دارو فقط وظيفه تحويل دارو از داروخانه تا درب منزل بيماران را دارند 

و مراحل فروش از طريق داروخانه انجام مي شود. 
 رئيس دبيرخانه س��تاد كش��وري كنترل دخانيات وزارت بهداشت 
گفت: اجراي طرح مطالعاتي دستگاه پاكدم يا قليان اكسيژن به صورت 
آزمايشي تحت نظارت وزارت بهداش��ت با هدف كاهش مصرف قليان 

دخاني در ۱۰ استان كشور آغاز شده است. 

آرادكوهمنتقلميشود
مس�ئول تنظيف ش�هر ته�ران درب�اره انتق�ال آرادك�وه گفت: 
انتق�ال اي�ن مجموع�ه ب�ا نگاه�ي زيس�ت محيطي به منظ�ور 
كاه�ش يافتن و بي خطر ش�دن آلاينده ها در دس�تور كار اس�ت. 
رضا محمدي، مدير عامل سازمان پسماند درباره موضوع انتقال آرادكوه 
اظهار كرد: چنين اقدامي نيازمند بسترسازي و تمهيدات پيچيده است، 
بنابراين انتقال آرادكوه با نگاهي زيست محيطي به منظور كاهش يافتن 

و بي خطر شدن آلاينده ها در دستور كار است. 
وي با بيان اينكه قدمت فعاليت آرادك��وه به قبل از انقلاب بازمي گردد 
و زيرساخت و تأسيسات آن سال هاس��ت مورد استفاده قرار مي گيرد، 
افزود: مصوباتي براي اجرايي شدن اين طرح وجود دارد، اما هنوز زميني 

براي انتقال آرادكوه به شهرداري تهران تحويل داده نشده است. 
مدير عامل سازمان پسماند ش��هرداري با بيان اينكه انتقال آرادكوه با 
چالش هاي متعددي همراه است، خاطر نش��ان كرد: حدود 7۰ سال 
است كه زباله ها در اين نقطه دفع مي شوند؛ بنابراين يكي از مهم ترين 
اقدامات در فرايند جابه جايي اين است كه آثار زيست محيطي ايجادشده 
به حداقل برسد و اين امر سال ها زمان بر اس��ت.  محمدي تأكيد كرد: 
استحصال گاز متان و تسويه شيرابه زباله ها در آرادكوه ديگر مورد حائز 
اهميتي است كه بايد مورد توجه قرار بگيرد و اين امر نيازمند انتخاب 
سرمايه گذار اس��ت، البته كارهاي مقدماتي انجام شده است و تا پايان 
خرداد ماه س��رمايه گذار واجد ش��رايط قرارداد جهت استحصال گاز 
متان انتخاب خواهد شد.  مدير عامل سازمان پسماند شهرداري تهران 
ادامه داد: از آنجايي كه محل قرارگيري دستگاه زباله سوز 6 هزار تني 
در آرادكوه است، در صورتي كه اقدامات جايگزيني و راه اندازي آن به 
سرانجام و نتيجه مطلوب برسد، اساس جابه جايي آرادكوه كه علت اصلي 

آن مشكلات زيست محيطي است، برطرف خواهد شد. 
وي به احداث ش��هرك بازيافت در آرادكوه اشاره و اذعان كرد: قرارداد 
مربوطه منعقد شده است و تا پايان خرداد س��ال جاري اين شهرك از 
لحاظ زيرساختي تأمين مي شود، از اين رو سرمايه گذارهايي كه تمايل 
دارند در حوزه بازيافتي ثانويه فعاليت كنند، بررسي خواهند شد؛ با اين 
اقدامات كارگاه هاي غيرمجاز نيز جمع آوري مي شوند.  مسئول تنظيف 
ش��هر تهران همچنين درباره نظارت بر تفكيك زباله ها در فرآيندهاي 
ثانويه عنوان كرد: روزانه در حدود 7هزارو5۰۰ تن زباله در شهر تهران 
توليد مي ش��ود، كه حداقل ۱5۰۰ تن زباله خشك است؛ در شرايطي 
خاص زباله هاي خش��ك اطراف تهران در فرآينده��اي ثانويه تفكيك 
مي شود، اما بر اين مراكز كه در اطراف تهران قرار دارند نظارت قانوني 
صورت نمي گيرد و مجوزي هم از سوي سازمان محيط زيست دريافت 
نكرده اند.  به  گفته مدير عامل سازمان پسماند شهرداري تهران، تاكنون 
بيش از ۱3۰ خودروي حمل زباله خش��ك توقيف  و بيش از 85 مركز 
جمع آوري زباله خشك پلمب شده اس��ت و اين موارد تأثير مثبتي در 

كاهش زباله گردي در شهر داشته است. 
محمدي با اعلام كاهش 8۰ درصدي زباله گردي در ش��هر به تسنيم 
گفت: آنچه ش��هروندان در مورد تردد و فعاليت زباله گردها در ش��هر 
مشاهده مي كنند همان 2۰ درصد مابقي است، واقعيت امر اين است كه 
روزانه در حدود 6۰۰ تن زباله خشك توليد مي شود و همين امر موجب 

مي شود زباله گردها در هر نقطه از شهر فعاليت كنند. 

توزيع۳۵هزاربستهمعيشتيدرمناطق
سيلزدهاستانسيستانوبلوچستان

مدير عامل بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام)ره( گفت: ۳۵ هزار 
بسته معيشتي به كمك گروه هاي جهادي، بخشداران و دهياران 
در مناطق س�يل زده استان سيس�تان و بلوچس�تان توزيع شد. 
محمد تركمانه، مدير عامل بنياد بركتِ س��تاد اجرايي فرمان امام)ره( 
گفت: توزيع بسته معيشتي به صورت روزانه از طريق مسيرهاي زميني 
و هوايي به مناطق هدف در حال انجام اس��ت و بر اساس تأكيد رئيس 
ستاد بعد از ارزيابي هاي دقيق و بررسي هاي ميداني توسط مسئولان 
استاني و گروه هاي مستقر در مناطق سيل زده بخشي از خسارت وارد 
شده به احشام و لوازم خانه، خانواده هاي محروم از طريق خريداري و 
تحويل احش��ام و لوازم خانه به اين خانواده ها جبران خواهد شد.  وي 
افزود: همچنين به صورت مس��تمر آب معدني در مناطق درگير سيل 
توزيع مي شود كه در اين ميان حدود 5۰ هزار بطري آب معدني بزرگ 
در اين مناطق توزيع شده و 3 هزار پتو و 8۰ هزار موكت توسط قرارگاه 
مركزي خدمت رساني س��تاد اجرايي فرمان امام س��اماندهي و توزيع 
شده اس��ت.  به گفته وي، وس��ايل مورد نياز براي تخليه آب از منازل 
خريداري شده و از س��وي گروه هاي جهادي در مناطق سيل زده كار 
تخليه آب در حال انجام است و در حال حاضر اكنون بيش از ۴۰ گروه 
جهادي با مجموعه قرارگاه مركزي خدمت رساني ستاد اجرايي فرمان 
امام همكاري مي كنند.  تركمانه تأكيد كرد: ت��ا زماني كه اين مناطق 
درگير سيل باش��ند و مردم نياز به كمك رساني داشته باشند، خدمات 

امدادرساني ادامه خواهد داشت. 

تع�داد تاكس�ي هاي فرس�وده، زي�اد اس�ت و در 
جاي جاي ش�هر با دود س�ياهي كه از اگزوزش�ان 
بيرون مي آيد، به اين طرف و آن طرف مي روند. هر 
كدامشان خرج يك زندگي را مي چرخاند، اما گاهي 
خرج و مخارج اين تاكسي  ها به قدري زياد مي شود 
كه ديگر دخل و خرجشان با هم همخواني ندارد. به 
همين دليل است كه تاكسي هاي فرسوده به بلاي 
جان رانندگان، گاهي مسافران و البته به طور كلي 
شهر تبديل شده اند. مشخص است كه بايد نوسازي 
اين تاكسي ها سرعت بيشتري بگيرد، اما متأسفانه 
اين كار ب�ه قدري كن�د پيش مي رود ك�ه با وجود 
وعده هاي ماه هاي آينده نيز نتوانسته دردي از قشر 
تاكسيرانان و همچنين جامعه مان دوا كند. در اين 
سال ها يا تاكسي نويي نبود كه به دست رانندگان 
برسد يا اگر هم بود ش�رايط پرداخت مابه التفاوت 
تاكس�ي نو و فرس�وده به گونه اي تعيين مي ش�د 
كه كمتر راننده اي از عه�ده پرداختش برمي آمد، 
حالا نيز وعده نوسازي تاكس�ي ها با تاكسي برقي 
داده مي ش�ود كه آن ه�م به دليل قيم�ت گرانش 
دغدغه هاي تازه اي را براي رانندگان تاكسي ايجاد 
كرده است. وقتي كه آنها از عهده هزينه هاي گران 
تاكسي برقي برنيايند به ناچار با همان تاكسي هاي 
فرسوده ش�ان در ش�هر ت�ردد مي كنن�د و عطاي 
نوس�ازي خودرويش�ان را به لقاي آن مي بخشند!

مدت هاست كه زمزمه نوسازي تاكسي هاي فرسوده 
با تاكس��ي هاي برقي به گوش مي رسيد. تصور عمده 
رانندگان تاكس��ي بر اين ب��ود كه اين بار ش��رايطي 
برايشان تعيين مي ش��ود كه مي توانند از عهده خريد 
آن بر بيايند، ام��ا وقتي رقم تاكس��ي هاي برقي يك 
ميليارد و 3۰۰ ميليون تومان اعلام شد، آنها فهميدند 
كه اين تاكس��ي ها براي از ما بهتران تهيه شده است! 
بنابراين سؤالي كه مطرح مي ش��ود اين است كه اين 
تاكسي ها قرار است به دس��ت كدام رانندگان برسد؟ 
رانندگاني كه از قشر مرفه جامعه به حساب مي آيند 
يا همه آنهايي كه تا امروز با زور، صورتشان را با سيلي 

سرخ نگه داشته اند؟
 گلايه تاكسي داران

نوسازي تاكسي هاي فرسوده از آن دست موضوعاتي 
است كه هم براي تاكسي داران و هم براي مردم اهميت 
زيادي دارد. براي تاكسي داران مهم است، چون وسيله 
كارشان اس��ت و با آن در ش��هر مي چرخند تا درآمد 
كسب كنند و اگر اين تاكسي، فرسوده و معيوب باشد، 
خرج زيادي بابت تعمير روي دست ش��ان مي گذارد، 
براي مردم نيز مهم است، چراكه كيفيت ارائه خدمات 
به آنها، با نوس��ازي و كيفي س��ازي تاكسي در ارتباط 
اس��ت به همين دليل بايد براي اي��ن موضوع اهميت 

زيادي قائل شود. 
آقاي رفيع��ي يك��ي از رانندگان تاكسي اس��ت كه از 
فرس��ودگي خودرويش و اينك��ه نتوانس��ته آن را به 
خودروي نو تبديل كند، گلايه دارد. او كه اين مسئله 
را از چشم س��ازمان تاكس��يراني مي بيند، مي گويد: 
»سازمان تاكسيراني عملًا سازمان ما نيست، چراكه 
بيشتر قوانين و ش��رايطي كه در نظر مي گيرد، دردي 
از زندگ��ي م��ا را دوا نمي كند. همين طرح نوس��ازي 

تاكس��ي ها در سال گذش��ته را طوري اجرا كردند كه 
بيشتر همكارانم نتوانس��تند از عهده پرداخت پول و 
اقساط آن بربيايند. به نظر مي رسد مسئولان و مديراني 
كه از درد تاكس��ي داران را درك مي كنند بايد به اين 

سازمان بيايند.«
اين راننده تاكسي درباره وعده هاي ورود تاكسي هاي 
برقي اينگونه توضي��ح مي دهد: »ي��ك روز برخي از 
مسئولان در باغ كتاب جمع ش��دند و از تاكسي هاي 
برقي فيروزه اي رنگ رونمايي كردند. عكس هايي هم 
گرفته و در رس��انه هاي مختلف منتشر شد. تصور بر 
اين بود كه قرار است اين تاكسي ها به زودي به دست 
رانندگان برس��د، اما حالا نه تنها خبري از تحويل آنها 
نيس��ت و وعده اش را به چندين ماه ديگر داده اند كه 
حتي قيمت آن را بيش از يك ميلي��ارد تومان اعلام 
مي كنند. خب اگر رانندگان تاكسي يك ميليارد تومان 
پول داشتند كه تا امروز خودروهايشان را فرسوده نگه 

نمي داشتند!«
در اين رابطه حسن سالك غلامي، مدير انجمن صنفي 
تاكس��يرانان نيز مي گويد: »دراين وانفساي سختي 
درآمد، گذران معيش��ت و تورم كدام راننده تاكس��ي 
مي تواند يك ميلي��ارد و 325 ميليون تومان را تأمين 
كند؟ گفته مي شود كه يك وام 6۰۰ ميليون توماني با 
باز پرداخت 8 درصد و همچنين يك وام 3۰۰ ميليون 
توماني با بهره ۴ درصد كه جمع پرداخت اقساط نيز 
به حدود ۱7 ميليون تومان مي رس��د، اين خودرو را 
تحويلمان مي دهند. اين در حالي اس��ت كه بايد هر 
كدام از رانن��دگان ۴۰۰ ميليون توم��ان هم پول نقد 

بپردازند. اين پول و اين اقساط چگونه و با منبع درآمد 
پرداخت شود؟«

او ادامه مي دهد: »براس��اس قانون بايستی تسهيلات 
مناس��بی در اختيار تاكس��يرانان قرار گيرد تا بتواند 
نوس��ازی را تس��ريع بخش��د، اما متأس��فانه اينها در 
حد نوش��ته هاي روي كاغذ و همچني��ن حرف باقي 
مانده است. حال بعيد است كه اصلًا رانندگان تاكسي 
قادر به پرداخت اين پول و اقساط تعيين شده باشند.«
 چرا تاكس�ي هاي برق�ي در پايتخ�ت تردد 

نمي كنند؟
سال گذشته زمزمه هاي واردات تاكسي هاي برقي به 
گوش مي رسيد، علت وارد نشدن تاكسي هاي برقي از 
سال گذشته تا امروز در خيابان هاي تهران چيست؟ 
عبدالمطهر محمدخاني، سخنگوي شهرداري تهران 
طي گفت وگويي در اي��ن رابطه اظهار داشته اس��ت: 

»قرار نبود اين تاكسي ها الان وارد تهران شوند. طبق 
قراردادي كه با شركت توليدكننده داريم، اين خودروها 

بايد در نيمه دوم سال وارد كشور بشوند.«
اين در حالي است كه اسفندماه سال گذشته از تعدادي 
خودروي چيني رونمايي شد، اما همين خودروها نيز 
همچنان مورد اس��تفاده قرار نگرفته است. سخنگوي 
شهردار تهران در اين رابطه نيز گفت: »اين خودروهاي 
چيني به صورت نمونه و در تعداد محدود)3۰ خودروي 
برقي( رونمايي شدند كه بيشتر براي تست و بررسي 
نهايي و بازديد مديران در آيين رونمايي قرار داشتند. 
حتي نمونه هايي از اين خودروه��ا در باغ كتاب براي 

بازديد عموم مردم به نمايش گذاشته شد.«
اما نمايش خودروهايي كه حتي يكي از آنها در سطح 
شهر تردد نمي كند و قيمت سرسام آور آن نيز داغ دل 
رانندگان تاكسي را تازه خواهد كرد، چه سودي دارد؟ 
اينكه حدود ۴۰ ميليارد تومان تاكس��ي برقي در باغ 
كتاب در حال خاك خوردن باش��د و هيچ كس از آنها 
استفاده نكند و بدتر اينكه وعده استفاده از آنها به نيمه 
دوم سال حواله داده مي ش��ود، چه دردي از جامعه را 

دوا خواهد كرد؟
اين ش��رايط يادآور ماجراي ون تاكسي هايي است كه 
سال گذشته رونمايي شد و در نهايت هيچ كدام از آنها 
به دست رانندگان تاكسي نرس��يد. 63۰ وني كه قرار 
بود به دست رانندگان برسد، اما بعدها با عنوان دلايل 
مختلفي چون عدم واريز س��هم دولت   از آنها در طرح 

شاتل مورد استفاده قرار گرفت. 
مس��ئولان به توس��عه حمل و نقل عموم��ي اهميت 

بيشتري دهند.
قرار است تا پايان سال جاري، 27 هزار تاكسي برقي 
از سوي وزارت صمت و 25  هزار تاكسي هم از طرف 
شهرداري تهران وارد ش��ود، اما مهم تر از اين اقدام، 
توجه به زيرساخت هاي آن است. در اين رابطه مهرداد 
تقي زاده، كارشناس حمل و نقل و ترافيك به »جوان« 
مي گويد: »خوب اس��ت كه تاكس��ي هاي فرسوده با 
تاكس��ي هاي نوي برقي جايگزين ش��ود، اما بايد به 
سيستم شارژ آنها نيز توجه ش��ود. اينكه سيستمي 
در دسترس با خدمات سريع باش��د و دائماً كار كند 
و تعدادش نيز كافي باشد تا ش��اهد ايجاد صف هاي 
طولاني براي آن نباشيم، همانطور كه پيش تر تجربه 
تلخي درباره پمپ هاي گاز داشتيم و رانندگان تاكسي 

را از صف چند ساعته كلافه مي شدند.«
او ادامه مي دهد: »طبق آخرين اظهارات مس��ئولان 
حدود ۱۰۰ ايستگاه شارژ خودروي برقي ايجاد شده 
كه اين عدد از نظر من بس��يار كم است و كفاف شارژ 
برق تاكس��ي هاي برقي را كه قرار اس��ت وارد ش��ود، 

نمي دهد.«
او به اهميت توسعه حمل و نقل عمومي در كشورهاي 
پيشرفته اشاره مي كند و مي گويد: »نگرش به موضوع 
حمل و نقل عمومي در دنيا با نگرش ما تفاوت زيادي 
دارد. در كش��ور ما به كرات و با افتخار از اضافه شدن 
ظرفيت تاكسي ها صحبت مي ش��ود، در صورتي كه 
تاكسي دربست يا تاكس��ي اينترنتي كه همانند يك 
خودروي شخصي و سواري عمل مي كند، حمل و نقل 
عمومي محسوب نمي ش��ود، حتي تاكسي اشتراكي 
مثل تاكس��ي هاي خطي و گردش��ي كه چن��د نفر را 
سوار مي كند نيز حمل و نقل نيمه عمومي محسوب 
مي شود. اين نكته مهمي است كه در تمام كشورهاي 
پيشرفته بدان توجه مي شود، بنابراين آنها سهم حمل 
و نقل عمومي خود را كه شامل مترو و اتوبوس   مي شود، 
افزايش داده اند  تا جايي كه حتي سهم تاكسي  در اين 
كشورها حدود 2 تا ۴ درصد است، اما در كشور ما در 
برخي از شهرها افتخار مي شود به اينكه سهم تاكسي ها 

چند درصد اضافه تر شده است.«
تقي زاده مي افزايد: »سهم تاكسي بايد طوري باشد كه 
به مرور زمان كم شود، البته اين يك پيش نيازي دارد 
كه مس��ئولان مربوطه بايد همزمان با آن و حتي قبل 
از آن، حمل و نقل عمومي را يك سروساماني بدهند، 
چراكه يكي از دلايلي كه مردم به تاكسي پناه مي برند، 
اين اس��ت كه حمل و نقل عمومي مناسب و مطلوبي 
وجود ندارد. حتي شهر تهران كه هفت خط مترو دارد 
و ۱۰ خط بي آر تي دارد كه بسيار كار ارزشمندي است، 
حداكثر 5 درصد يك سيس��تم حمل و نقل عمومي 
مناسب را دارد، در صورتي كه در شهرهاي پيشرفته 
دنيا مي بينيد كه س��هم حمل و نقل عمومي در شهر 

8۰ درصد است.«
اين كارش��ناس حمل و نقل و ترافيك اظهار مي دارد: 
»به طور كلي برقي ش��دن خودرو اگر زيرساخت ها به 
موقع فراهم شود و سازوكار ارائه تسهيلات به افراد نيز 
نظم داشته باشد مي توان آن را اتفاق خوبي دانست، اما 
در كنار آن توجه به حمل و نقل عمومي و توسعه آن 
نيز اهميت زيادي دارد كه مسئولان بايد توجه ويژه اي 

بدان داشته باشند.«

هر يك دلار سرمايه گذاري در بخش پيشگيري معادل ۵ دلار در درمان است 

ايران روي كمر بند سنگ كليه 

نوسازيغيرمدبرانه!
نوسازي ناوگان حمل  و  نقل عمومي پايتخت گويا قرار نيست فعلاً به سرانجام برسد. 

»جوان« در اين رابطه با راننده تاكسي، رئيس انجمن تاكسيرانان و كارشناس حمل  و نقل گفت وگو كرده است

تاكسي هاي برقي بدون راننده ماند

ايران روي كمر بند سنگ كليه دنيا قرار دارد؛ رئيس 
جامعه اورولوژي ايران اين را مي گويد و معتقد است 
سرطان ها،  عفونت ها و نارسايي كليوي از رايج ترين 
بيماري هايي اس�ت ك�ه در حوزه كلي�ه و مجاري 
ادرار رخ مي ده�د. بيماري هايي كه البته مانند هر 
بيماري ديگ�ري راهكارهاي پيش�گيرانه دارد. به 
طور نمونه فش�ارخون و ديابت اصلي ترين دلايل 
ابتلا به نارسايي كليوي است و با كنترل و غربالگري 
اين بيماري ه�ا مي توان ضمن مديريت س�لامت، 
 صرفه جويي قابل توجهي در منابع محدود سلامت 
داش�ت. همچنانكه مردان براي چكاپ س�لامت 
خود و پيشگيري از ابتلا به سرطان پروستات بعد 
از ۵0 س�الگي تحت مراقبت قرار بگيرند و آنهايي 
كه در خانواده خود سابقه ابتلا به بيماري سرطان 
پروستات را دارند بايد از 40 سالگي اين مراقبت ها 
را انجام دهند. بر اين اس�اس وزارت بهداشت بايد 
در زمينه سطح سواد سلامت جامعه سرمايه گذاري 
زي�ادي كند، زي�را س�رمايه گذاري ي�ك دلار در 
بخش پيش�گيري معادل ۵ دلار در درمان اس�ت. 

پيشگيري هميش��ه بر درمان مقدم است و دليلش 
هم كاه��ش هزينه ها و تبعات بيماري هاس��ت. امير 
محس��ن ضيايي، رئيس جامع��ه اورول��وژي ايران، 
روز سه ش��نبه در نشس��ت خبري بيست و هفتمين 
كنگره س��الانه جامعه اورولوژي، با اش��اره به اينكه 
ايران در كمربند سنگ كليه قرار داشته و در مناطق 
گرمسيري شيوع بيشتري دارد،  گفت: » پروستات، 
عفونت ها و سرطان ها دس��تگاه ادراري و مادرزادي 
جزو بيماري هاي اورولوژي است و در ايران سرطان 

پروستات شيوع بيشتري دارد.«

   سبك زندگي عامل ابتلا به نارسايي كليوي 
 در حال حاضر ۴۰ هزار بيمار دياليزي در كشور وجود 
دارد و آنط��ور كه ناص��ر س��يم فروش، رئيس انجمن 
پيوند كليه ايران گفته اس��ت س��الانه 2 ه��زار نفر به 
بيماران دياليزي افزوده مي شود. ديابت، فشارخون و 
بيماري هاي نفروتيك يا آسيب رسان به كليه، سه عامل 
اصلي و شايع ترين علل بروز نارسايي كليه ها محسوب 
مي ش��وند؛ در مجموع 8۰ ت��ا 85 درص��د علل بروز 
نارسايي كليه در ايران و سراسر جهان همين سه عامل 
اصلي است.  سبك زندگي ناسالم، استفاده بي رويه از 
فست فودها و غذاهاي ناس��الم، چاقي و بيماري هاي 
مزمن كنترل نش��ده به ويژه ديابت و فش��ارخون بالا، 
زنگ خطر افزايش بيماران كليوي در سال هاي آينده 
را به صدا درآورده است؛ زماني كه كليه ها به  درستي 
كار نمي كنند، مي توان ب��ا فرايندي به نام دياليز مواد 
زائد و مايع��ات اضافي را از خون ج��دا كرد، در حالت 
طبيعي كليه ها مس��ئول تصفيه كردن خون هستند 
و در يكي از مرسوم ترين انواع دياليز، به  طور معمول 
خون وارد يك دستگاه مي شود تا عمليات تصفيه روي 

آن انجام شود. 
  غربالگري هاي ضروري بعد از ۵0 سالگي 

ضيايي با اشاره به دسترس��ي آسان مردم به پزشك و 
مراكز بهداشتي و درماني گفت:  » وزارت بهداشت بايد 
در زمينه سطح سواد س��لامت جامعه سرمايه گذاري 
زيادي كند، زيرا س��رمايه  گذاري ي��ك دلار در بخش 

پيشگيري معادل 5 دلار در درمان است.«
وي با بيان اينكه غربالگري بيماري ها از 5۰ سالگي به 
بعد ضروري است، ادامه داد: »ديابت و فشارخون بالا 
از مهم ترين بيماري هايي است كه اگر درمان و كنترل 
به موقع انجام شود از نارسايي كليه پيشگيري مي كند. 

بس��ياري از روش هاي پيش��گيري و غربالگري بر بار 
بيماري ها كمك مي كند.«

به گفته اين استاد اورولوژي سطح سواد سلامت تأثير 
زيادي بر تش��خيص بهنگام بيماري ه��ا دارد. امروزه 
دسترسي به خدمات در كشور افزايش يافته و همين 
موضوع سبب تشخيص بهنگام بيماري ها مي شود و 

رسانه ها در آگاه سازي جامعه نقش مهمي دارند. 
رئيس انجمن اورولوژي از مراجع��ه بيماران مختلف 
از كش��ورهاي گوناگون اروپايي و منطقه براي درمان 

بيماري هاي ارولوژي به ايران خبر داد. 
  عمده ناباروري ها قابل درمان است

ضيايي با بيان اينكه ۱5 درص��د زوجين ايراني دچار 
مشكلات ناباروري هستند، افزود:»درصد سهم مردان 
و زنان در ناباروري مس��اوي است؛ در حالي كه بخش 

عمده درمان ناباروري قابل اجرا و درمان است.«

در ادام��ه اين نشس��ت، محمد عل��ي زرگر، اس��تاد 
بازنشسته دانشگاه علوم پزشكي ايران گفت: » در حال 
حاضر ۱۴۰۰ متخصص اورولوژي در كش��ور داريم و 

2۰۰ دستيار در ايران در حال تحصيل هستند.«
وي از افزايش موفقي��ت در درمان ناباروري در مردان 
خبر داد و گفت: »اكنون مردان فاقد اسپرم و زنان دچار 
مشكلات رحمي ش��انس بارداري و فرزند دار شدن را 
دارند.« طبق توضيحات وي بيماري پروستات در همه 
دنيا شايع است و با تشخيص به موقع، قابل درمان بوده 

و بيماران زندگي طبيعي را خواهند داشت. 
زرگر ادامه داد: » يكي از اهداف برگ��زاري كنگره، به 
روز رساني دانش اورولوژي اس��ت، اكنون جراحي ها 
در كش��ور به صورت بسته ولاپاراس��كوپي نيز انجام 
مي ش��ود. محمد هادي رادفر، دبير جامعه اورولوژي 
بيان داشت: در منطقه جزو دو كش��ور اول در بخش 

اورولوژي هستيم«. 
وي با بيان اينكه پيش��رفته ترين اعمال اورولوژي در 
شهرهاي مختلف در حال اجراست، افزود: »در انجمن 

جهاني اورولوژي عضو هستيم.«
رئيس كميته اجرايي بيست و هفتمين كنگره سالانه 
جامع��ه اورولوژي ايران با اش��اره به اينكه بازس��ازي 
آسيب هاي سيستم ادراري بر اثر تصادفات يا به صورت 
ناهنجاري هاي مادرزادي در حوزه تخصصي انجمن 
جراحي ترميمي اورولوژي است، يادآور شد: »از آنجا 
كه با توجه به پيش��رفت هاي علمي صورت گرفته در 
حوزه علوم پزش��كي طي س��ال هاي اخير رشته هاي 
پزشكي به زير شاخه هاي تخصصي متعددي تقسيم 
ش��ده اند، اورولوژي اطفال به صورت مستقل و تحت 
عنوان انجمني با همين نام شكل گرفته و به فعاليت 

خود ادامه مي دهد.«
وي تصريح ك��رد: »همچنين جامع��ه اورولوژي زنان 
و فانكش��نال يورول��وژي كه ب��ه مباحث��ي همچون 
بي اختياري ادراري در زنان مي پردازد در كنار س��اير 
انجمن هاي تخصصي در كنگره امسال جامعه اورولوژي 
به ارائه جديدترين دستاوردهاي حوزه هاي مربوط به 

خود خواهند پرداخت.«
 گفتني است بيست و هفتمين كنگره سالانه جامعه 
اورولوژي ايران براي ارائه جديدترين يافته هاي علمي 
پژوهش��گران در زمينه هاي س��رطان هاي دس��تگاه 
ادراري، پيون��د كليه و ناب��اروري م��ردان، با حضور 
متخصصان ايراني و نيز استادان جامعه اورولوژي اروپا 
كه قرار است به صورت ويدئو كنفرانس، طي روزهاي 
۱2 تا ۱5 ارديبهش��ت ۱۴۰3 در مركز همايش هاي 
بين المللي دانشگاه شهيد بهشتي )ابوريحان( برگزار 

خواهد شد. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک
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امين جلالی |  ايرنا

زهرا چيذري 
  گزارش  2

به طور كلي برقي شدن خودرو اگر زيرساخت ها 
به موقع فراهم شود و سازوكار ارائه تسهيلات 
به افراد نيز نظم داشته باشد مي توان آن را اتفاق 
خوبي دانست، اما در كنار آن توجه به حمل و نقل 
عمومي و توسعه آن نيز اهميت زيادي دارد كه 
مسئولان بايد توجه ويژه اي بدان داشته باشند


